
 

                 

 

 
 

 .ובתפלה שמע בקרית זהיר הוי פרק ב' משנה ט"ו.
 קבלת עומ"ש

וות שישנה זהירות מיוחדת שצריך להיזהר במצמשמע מדברי המשנה 
 ורחב גדול פלההת שזמן "מפניביאר רבינו יונה והטעם  קריאת שמע,

 החמה הנץ עם ומכוון קצר, שמע קריאת וזמן שעות ארבע עד שהוא
מה בוצריך להבין  גדולה". זהירות צריך כי זהיר הוי לשון וזהו כותיקין,

הוא  ןנתייחדה מצוות קריאת שמע, הלא יש מצוות נוספות שזמן קיומ
 זהירות מיוחדת. וקא במצוות קריאת שמע נצרכתולמה דוקצר, 

הקבלת עול מלכות  יו"ט, שהמיוחדות במצוות קר"ש היאתווביאר ה
זה ש . משוםשמיים שיש בה

מיסודי הדת, כל יהודי 
מחוייב לפתוח את היום 
שלו עם קבלת עומ"ש, כל 
מהלך החיים שלנו צריך 

ל מלכותו עו להתנהל עם
. קבלת עומ"ש הוא עניין ית'

שונה לחלוטין מקבלת עול 
מצוות, יכול להיות אדם 
שיושב ולומד תורה ומקפיד 
בכל המצוות קלה כבחמורה, 
אבל הוא לא מקבל על 
עצמו עומ"ש, הוא לא 
מחדיר לליבו את ההבנה 
שהוא עבד גמור למה 
שיורה לו הקב"ה, אין על 
גביו אלא ה' אלוקיו, כל מה 

ל מה שיהיה שיצווה אותו, כ
מייד יקיים,  -ית' ברצונו 

משום שהוא לעצמו כלום 
 .לקב"הרק עבד גמור 

הוא עיקר ובסיס  עניין זה
לכל המצוות שבתורה, 
משום שאדם שלא מכיר 
בכך ולא מכופף את עצמו 

אין  -לעבודתו ית' לחלוטין 
ערך לכל התורה שלומד 

מכיוון ולמצוות שמקיים, 
שחסר בעבדות שלו, הוא 

 ת המצוות לא מחמת שהוא עבד.עושה א
 וערבית שחרית שמע קריאת קורא אדם"סג:(  )ברכות הגמ' אומרת

למה  מעולם". שמע קריאת קרא שלא כמי דומה - קורא אינו אחד וערב
קרא? התשובה היא,  הוא לא קרא מעולם, הרי רק ערב אחד הוא לא

מצווה לקרוא פעמיים ביום ערב ובוקר, מצוות  קריאת שמע איננה
שתמיד צריך שתהיה בליבנו התחושה שאנו  קר"ש היא מצווה רציפה

, אם יום אחד אין לנו את ההרגשה הזו, וזה מתבטא הקב"ה עבדים של
ו ועל דרך זו מצינ] חסר בכל העבדות שלו. -בכך שהאדם לא קורא ק"ש 

ק"ש צריכה כוונה. משום  -שאפי' למ"ד מצוות אין צריכות כוונה 
וכן  שק"ש איננה רק חובה לומר את המילים, אלא לקבל ע"ע עומ"ש.

 שא"א לצאת יד"ח בשומע כעונה מהאי טעמא[.
מצוות ק"ש חמורה כ"כ שצריכה זהירות יתירה, מכיוון ש זו הסיבה

שבלי ההכרה של האדם בכך שהוא עבד גמור ומקבל ע"ע את המלכות 
 צורת החיים שלו.של הקב"ה חסר בכל 

ת שאדם יכול להמליך בקריאת שמע א הגר"י מסלנט,ידוע מה שאמר 
על העולמות העליונים והקב"ה על כל ארבע רוחות השמים, על 

על עצמו הוא שוכח להמליך... עיקר המטרה  אבל התחתונים,העולמות 
המלכות שמחייבת  בקר"ש הוא שהאדם יכניע את עצמו ויכיר בכח

אנחנו רגילים אותו, ולא יסתפק במחשבה בלבד שה' הוא המלך. 

דקדוקים מפורשים ושאינם מיני  להחמיר על עצמנו ולדקדק בכל
עול מלכותו  על עצמנו לקבל -את העיקר  לזכור עלינומפורשים, אבל 

 ולהשיבו אל ליבנו.

 אודות התופעה החמורה של ביטול ק"ש בעונתה רח"ל
ישנה תופעה נוראה שקיימת בדורנו לדאבון לב, האמת שקשה לומר 

כנים בחורים שמ את זה, אוי לי אם אומר, אך גם אוי לי אם לא אומר. יש
ורח"ל הם מסוגלים לעבור  ,שומרי תורה ומצוותו 'בני תורה' את עצמם

הלא זהו דבר שהיה מופקע מכל וכל מדורי קריאת שמע בעונתה,  על זמן
דור האחרון ועד בכלל והיה נחשב ממש כמו אכילת בשר דורות עד ה

תכן מציאות שכזו שאי מי יעבור יבזמננו ת ואילו פיגול וכחילול שבת,
ה בשאט נפש ועל המצו

רות למרות היותה מהחמו
שבחמורות, דבר שלא נקלט 

 בלב.
מדוע בעולם  יש התמהים

הישיבות מקפידים על 
קריאת שמע דוקא בזמן 
מגן אברהם, והרי להלכה 
אנו רגילים לפסוק כהגר"א 
שמכריע כזמן המאוחר, 
והתשובה לזה היא שאכן כן, 
מבחינת ההלכה אין כל 
חשש לקרוא בזמן הגר"א, 
אולם אם באמת היינו 
מכירים במהותה של 
קריאת שמע והיא היתה 

יינו ה -חביבה בעיננו 
מקדימים אותה ככל הניתן 
ויוצאים בה לפי כל 

להסתפק טות, ולא השי
 בזמן המאוחר.

כאשר הדבר חביב בעיני 
 טצדקיהאדם הוא עושה כל 

שבעולם לשמור עליו ולא 
לאבד אותו, וכבר סיפרנו 
המעשה באחד מגדולי 

ששמע ישראל זצ"ל 
שעומדת לבא סופת 

ביקש מאחד ומיד  גשמים,
פר מסויים בכספת שבביתו, הואיל ויש בו שטיקל ממקורביו להטמין ס
... כי כך זה "לשמור עליו מכל משמר"מוכרחים ש –תורה מיוחד במינו 

כאשר האדם מעריך ומחבב את הדבר, הוא לא מסוגל לשקוט על 
 שמריו ועושה כל שבכוחו כדי לא לאבדו חלילה.

 

 וכו'. קבע תפלתך תעש אל מתפלל וכשאתה
 'תפילה שלימה'

 שהוא דבר ושואל המתחנן כעני התפלה "שיאמר רבינו יונה וז"לכתב 
 שאינו בו צריך ואינו השואל כאדם ולא רש ידבר תחנונים כי צריך,

 עצמו". על לבקש צריך איש וכל הנפש, בשברון ולא נמוך בלב מתחנן
מהות התפילה היא 'בקשה', להבין שאנו עומדים לפני מלך ששומע 

צורת התפילה צריכה שיתן לנו את צרכינו. אותנו ואנחנו מבקשים 
באותה צורה שבה האדם מבקש להיות בצורה של 'ביקוש', לכל הפחות 

, ולא למלמל מילים במהירות כזרזיר וכעורב בלי שהדובר דבר מחבירו
 ציא מפיו, וכי לזה 'בקשה' ייקרא.מו מה שהואעצמו ישמע את 

לא ידעו קרוא  ו מימים מקדם שחלקן אףניתן לראות אצל זקנותינ
הלב, שיכלה  שלימה מעומק וכתוב, אבל התפילה שלהם היתה תפילה

נה אמירת טקסט שמחייבת הבנה נאי התפילהכי לעשות רושם ברקיע. 

 דברי מוסר והשקפה ע"ס מסכת אבות
 שליט"א ישראל בונם שרייברורינו ראש הישיבה הגאון ר' ממ

 שנאמרו בישיה"ק
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הנה ידוע לכולנו מאמר חז"ל 'חייב איניש לבסומי בפוריא עד דלא ידע', ונהגו 

, ן זה כעין מה שכתבו בני הגר"א בהקדמה לשו"ע בשם הגר"אהעולם להדר בעני
ל לשון 'חייב' החיוב הוא עד שתצא נפשו... ואמנם בדבר זה שכל מקום שאמרו חז"

לכשעצמו אין בעיה והכל כשר וישר, אבל השאלה היא כיצד האדם מקיים את 
החיוב. כוונת חז"ל 'חייב איניש לבסומי' היא לא רק שיבסם את עצמו ביום הזה של 

 '... שיתבסם בגלל השמחה הזו של 'פוריא'פוריא' אלא 
כל אחד שמהדר לקיים את ה'חייב איניש לבסומי' עם כל ההידור, שישאל את 

האם גם אז הוא היה מקפיד עצמו: אם חז"ל היו מתקנים לנו מצוה להיות עצובים, 
לקיים את המצוה עד הסוף, או שהוא היה מוצא כל מיני קולות ומסביר למה יוצאים 

היה מוצא עוד שיטות, או שהיה פוטר אולי כאן פתאום הוא  ידי חובה בדיעבד?...
 את עצמו בטענת אונס...

מחדש אפשר לראות אצל כל השיכורים למיניהם, מי באמת עושה זאת  כל שנה
בגלל השמחה של היום והשמחה של הנס, ומי רק זכה סוף סוף לקפוץ על המציאה 

ל השנה. וכעת הוא מוצא פורקן לכל מיני יצרים ותאוות שלא יכל לפרוק אותם כ
יש כאלו שמוצאים את ההזדמנות לעשות יום שהוא פטור מכלום, למרבה הצער 

וזה הוא ההפך  בלי תפילה, ואומרים לעצמם שזהו זה, עכשיו אין דת.ובלי תורה 
אמנם אי אפשר לומר שאדם כזה לא קיים את  .המהלך של היהדותבדיוק מכל 

שבא לו,  ם כפי איךהמצוה, אבל מטרת המצוות היא לא שהאדם יתגשם ויתבה
וכך ניתן לקיים גם את ה'עד  אלא שיקדש את החומר וישתמש בו לצורך שמיים.

 דלא ידע'.
וכך זה בכל תחום מתחומי החיים, אפשר למצוא כל מיני מקרים או זמנים של 
פטור, כמו 'בין הזמנים' וכדומה, שבהם האדם מוצא מקום לעצמו ליהנות מהעולם 

לו שהוא לא  הגשמי ולשחרר את כל התאוות שחבויות בו, ואף אחד לא יוכל לומר
נוהג כשורה. אבל האמת היא שאין לך עולם הפוך מזה, כל מטרת העולם היא 'לעזר 
ולסיוע בלבד', כדי שהאדם יוכל לקחת ממנו לעבוד את ה', ואדרבה ואדרבה, 
כאשר האדם מתגבר בכל זאת ומכוון לצורך גבוה הרי הוא זוכה לקדש את 

 הגשמיות בעצמה ולהפוך אותה לקדושה ולטהרה.
 

 "עד דלא ידעהאופן הנכון בקיום החיוב ד"
 



 

מעמיקה אלא בקשה ותחנונים, והם ידעו היטב וחיו בכל ליבן היכן היא 
 הכתובת ולאן פונים בעת צרה, וממילא תפילתם היתה תפילה כצורתה.

תעש תפילתך קבע' פירושו הוא לא להתייחס לתפילה בתורת חובה 'אל 
לת שיש בידינו את היכושצריכים לקיים כי כך חייבונו חז"ל, אלא זכות, 
ורק כאשר האדם מגיע  לפנות אל בורא כל עולמים ולהתחנן בעד נפשנו,

כתפילה, דאי לאו הכי  לתפילה מתוך גישה שכזו יכולה תפילתו להחשב
 העיקר חסר מן הספר.

 הז, שוה ודינן לידון לגרדום שעלו במסכת שמחות )ו', ב'(, "שניים אי'
 הז ירד לא וזה ירד זה מה מפני, ניצל לא וזה ניצל זה, ירד לא וזה ירד

 זה מה מפני, נענה ולא התפלל וזה ונענה התפלל זה, ניצל לא וזה ניצל
 תפלה התפלל לא וזה, נענה שלימה תפילה התפלל זה, נענה לא וזה נענה

  נענה". לא שלימה
תמוה, איך יתכן אדם שעומד על הגרדום ולא מתפלל תפילה והדבר 
הלא הוא יודע שעוד רגע קט שומטים מרגליו את הדרגש והוא  ,שלמה

וכי יש אדם במצב כזה שיכול להתפלל תפילה שאינה נחנק למוות, 
 שלימה? 

פילה כזו שבה בדברים, ש'תפילה שלמה' היינו תועל כרחך הביאור 
האדם שם את כל מבטחו על הקב"ה וסומך אך ורק עליו, מתוך תחושה 
שהוא היחיד שיכול להושיע אותו ולא אף אחד אחר. זוהי מהות 

נו איננו כלום, שענות גמורה על בורא עולם והכרה שאיה -התפילה 
לעדיו , הוא מוליך אותנו, ובכולנו תלויים אך ורק בידו. הוא מוביל אותנו

ממילא, אם אדם סומך ולו מעט על בשר ודם הוא מאבד  אין לנו כלום.
את הכוח הזה של התפילה, תפילתו אינה תפילה שלימה, ולא בהכרח 

באופן כזה הוא איבד ו משמים למלא את שאלותיו, בהיות ששנזקקין ל
 את עיקר מהותה של התפילה. 

 , וזועק מעומק ליבו אלאדם התלוי בגרדום לכן יכול להיות גם מצב של
 נשמעת כיון שגם באותו רגע אחרון אך מ"מ אין תפילתו  ו, ה' שיושיע

יש לו תקוה שמא ואולי יבוא איזה מישהו מאי שם ויושיע אותו, לאו 
    דוקא בורא העולם בעצמו...

יכולים אנו לראות זאת אצל עצמנו, לפעמים גם כאשר אנו מתפללים 
עומק הלב, נשארת בתוכנו איזו פינה קטנה שחושבת שלא באמת מ

נורא, גם אם הקב"ה לא יקבל את התפילה, יהיה איזה מישהו פלוני 
 ו'שאולי יוכל לעזור... תתכן אפילו מציאות שיהודי יזדרז בברכת 'רפאנ

בלי  בכדי להספיק להגיע אל התור שנקבע לו אצל רופא פלמוני,
באמת... אך  היחיד שיוכל לרפא אותועומד בפני שכעת הוא  להרגיש

כאמור, 'תפילה שלימה' היא רק תפילה כזו שנסמכים בה אך ורק על 
בורא העולם, יודעים שהכל תלוי בו, הוא סומך נופלים והוא רופא 

 חולים, כי אין עוד מלבדו ואין עוד מישהו שיכול להושיע.
 אה שאיןואגב אורחא יש לעורר בענין התפילה בציבור, אשר באמת נר

שום ריעותא אליבא דדינא להתפלל ביחידות, ובעיקר ההלכה לא מצינו 
בשום מקום חיוב של תפילה בציבור. אך זה ודאי, שאחרי שלמדונו 
חז"ל שדוקא התפילה בציבור מתקבלת כפי שהיא, ואילו המתפלל 
ביחיד מדקדקים במעשיו )יעויין ע"ז ד: ועוד, וכיו"ב בכמה מדרשים(, 

 ל ביחיד מראה שהוא אינו מכיר בחשיבותה של התפילה,המתפלאם כן 
לדעת שהוא תלוי אך ורק ביד המלך ורק אם תתקבל תפילתו הוא 

היאך היה מסוגל להתפלל  -יצליח, שהרי אם היה מכיר בכך באמת 
 בצורה שכזו שתגרום שידקדקו עמו במעשיו.

 םהלא זה ברור שאין צדיק בארץ אשר יעשה טוב ולא יחטא, ו'מדקדקי
במעשיו' הוי אומר שיחשבו עם האדם את חטאיו ופשעיו והוא מפחית 
מאד את הסיכויים לקבלת תפילתו, ואם בכל זאת לא אכפת לו והוא 

אין ספק שהדבר מעיד אצלו על חוסר  -מתפלל ביחידות בשאט נפש 
והרי זה כמתפלל ומצרף תלות בבורא ית', חוסר הכרה וחוסר אמונה, 

רך בקבלת התפילה, אני מסתדר לבד'... הרי פתקית למעלה: 'אין צו
 ואיך שייך שתתקבל?תפילה שכזו חסר בה בעיקר שם תפילה, 

 אדם עצמו לבין בינו מתפלל )ברכות לא.( ש'כשהיה על רבי עקיבא אי'
אחרת' וכו', וכבר הקשו הראשונים מדוע  בזוית ומוצאו זו בזוית מניחו
שמה שרבי עקיבא  צ"לוה נחשב להפסק מקום באמצע השמו"ע. אין ז

זז ממקום למקום לא היה זה בכוונה תחילה אלא מרוב דביקות בתפילה, 
הוא הרגיש כל כולו היאך הוא עומד ומתחנן לפני המקום ותלוי בידו עד 

אין לך 'רצף' גדול מזה,  אותו שום מחשבה אחרת, וכיון שכןשלא תפסה 
 נן פני מלך.שהאדם דבוק בכל הווייתו במעמד התפילה, לחלות ולהתח

העולה בידינו שככל שהאדם יוסיף עוד ועוד בהכרה שהקב"ה מנהל 
את כל מהלך חייו ואין לו שום יכולת להסתדר בלעדיו כך תפילתו תעלה 
יותר ויותר והוא יקיים יותר את עצם ענין התפילה, שכל ענינה הוא 

נה ש'אין עוד מלבדו' והוא שיוכל להוציאני מצרה לרווחה, ואין ההב
 בלתו. אל תבטחו בנדיבי בבן אדם שאין לו תשועה.

 
 
 

 

עד דלא ידע בין ארור המן לברוך  חייב איניש לבסומי בפוריאבגמ' מגילה "
מה  .. יש חיוב על אדם לאבד את הדעת שלוצריך לבאר את החיוב הזה. "מרדכי

הרי בשורה התחתונה החיוב הוא  -שלא יהיה ההסבר איך בידיוק עושים את זה 
     זה דבר, וכי יש חיוב להיות בהמה.מה שייך כויש להבין לאבד את הדעת, 

לל ישראל קיבלו את התורה כפה עליהם הר כגיגית, הגמ' אומרת שכשכהנה 
ולאחמ"כ בימי אחשוורוש הדר קיבלוה מאהבה. "קיימו וקיבלו היהודים 

שהנס של  והדבר תמוה, הרי לא מסתבר שזה מאהבת הנס. ופירש"יעליהם". 
קריעת ים סוף  והלאמצרים,  תהמן ואחשוורוש הוא יותר גדול מהנס של יציא

לרצות לקבל את התורה, אז מה היה בנס של פורים יותר  ישראללא גרם ל
        מאשר קריעת ים סוף שרק אז הם רצו לקבל מאהבה.

פני", וכ' רש"י  "אסתר מה"ת מניין, ואנכי הסתר אסתיר אמרי'  גמ' בסוף חוליןבו
  תקיים מקרא זה של אנכי הסתר אסתיר פני.נשבזמן אחשוורוש 

ב בפסוק )ישעיה ח'( "וחיכיתי לה' המסתיר פניו מבית יעקב וקיוויתי והנה כתו
לו", אומר המדרש )אסתר רבה( "אין לך שעה קשה לישראל יותר מאותה שעה 

 ובאותה שעה קיוויתי לו",שכתוב עליה ואני הסתר אסתיר פני ביום ההוא, 
 ומשמעמכיוון שזו היתה שעה שאין קשה ממנה, באותה שעה קיוויתי לו. 

לכאו' זה תרתי דסתרי. איך יתכן שהסתר ולקוות לו,  גורםשההסתר פנים הוא ה
 פנים גורם לקוות לו.

גמ' בברכות "מפני מה לא נאמר נו"ן באשרי, בוהביאור בכ"ז הוא עפ"מ דאי' 
מפני שנאמרה בו מפלתן של ישראל דכתי' "נפלה לא תוסיף קום, בתולת 

ואח"כ , ""נפלה לא תוסיף בפסוק,שינו את ההפסקים ישראל", אך במערבא 
 אע"פ שהפשט הפשוט הוא 'נפלה לא תוסיף קום'. קום בתולת ישראל"."

והגר"א ביאר בזה, שוודאי שהפשט בפסוק הוא "נפלה לא תוסיף קום". אבל 
כאשר האדם כבר נמצא בשפל  -המצב של נפלה לא תוסיף קום שמגיע לאחר 

 אז גדולהלה ייש נפאז מתחיל ה"קום בתולת ישראל". אחרי ש - המדרגה
ראה ר' עקיבא כאשר בגמ' בסוף מכות, שזהו הביאור וה הישועה.       מתחיל

חק "בטוח אני שתתקיים נבואתו של צהיה מועלים יוצאים מבית קוה"ק שש
, אבל כעת זכריה תתקיים נבואתשגם לפנ"כ לא היה לו ספק דאי שוזכריה". ו

ב למצ - שיא הצרהכי כאשר זה מגיע ללהתקיים,  תתחיל שהנבואה ידעהוא 
   .    הישועה מתחילהאז  -ביותר הגרוע 

 דרךה יומה .נולד, זהו קיום הבריאהשהרי אדם וכך זה בכל מהלך הבריאה, 
משום שכל  .וח נפשקשהאדם נולד? בפיקוח נפש, הרי יולדת זה מצב של פי

הצמיחה מתחילה ע"י הנפילה, ע"י הקושי בא הטוב, ע"י שנופלים קמים. 

ככל ולכן , הישועה של הסיבהן ה הצרות .)שע"ת שער ב'( סיבת האורה ושךהח
הגמ' בתענית אומרת        כך תהיה ישועה גדולה יותר. יותר שהצרות יהיו גדולות

ועננים שאינם חשוכים יש בהם  ועבים יש בהם הרבה מים, ם חשוכיםשענני
ככל שיש נתחדש כאן, ש ךדע את זה. אהרבה מים. וצ"ב מקמ"ל, הרי כל ילד יו

 .ושפע לעולם יש יותר אורה כך -יותר חשיכה 
תיר פני" זו השעה הכי קשה, אבל בעקבותיה באה סזהו הביאור "אנכי הסתר א

לקוות סיבה ההסתר פנים הוא הישועה והתקווה, ולכן באותה שעה קיוויתי לו. 
וזה בדוק ומנוסה, כשנופל על האדם דבר רע והוא לא יודע מאיפה זה בא לו. 

 .טיפה חיצוניתהרע הוא רק ע רק לחכות ולהבין שנפל עליו טוב,לו, הוא צריך 
שכלל ישראל קיבלו את התורה, אמנם גם הניסים של יציאת מצרים היו ניסים כ

גדולים, והם ידעו בבירור את גדלות ה' ודרכיו הניסיות, אבל לקבל את התורה 
זה קשה ומחייב, ולכן היה צריך לכפות עליהם הר כגיגית. אך כשהגיע נס 

שם ה' לא מופיע כלל )כנודע שי, אחשוורוש, הרי כל מהלך הנס היה באופן טבע
. כל סיפור הנס נראה מעשה רגיל וטבעי על מלך שרב עם אשתו (בכל המגילה

וכו'. הרב אברמסקי אמר, כתוב "וכל מעשה תקפו וגבורתו הלא הם כתובים על 
ספר דברי הימים למלכי מדי ופרס". מי שרואה את מעשה המגילה כסיפורי 

לא ספר סיפורים,  היאם, המגילה שיקרא את זה בספרי דברי הימי -מעשיות 
מהרע הגדול בא הטוב הגדול. החשיכה סיבת האורה.  -אלא מסר ברור 

גרם לטוב, כשנגזר  -כשמתבוננים בסיפור הזה רואים שכל דבר שהיה רע וצרה 
מן הסתם  שם,על אסתר שהיא צריכה לבא למלך, אני מתאר לעצמי מה שהלך 

ביזיון לעם היהודי, כזו גזירה שאשה  , הרי כזהגדולות הבכיות והתפילות היו
כ"כ צדקנית ויר"ש מהחשובות בעם היהודי הולכת לאחשוורוש, אך מזה יצא 

שבבריאה אין כלל מושג אז גילו כלל ישראל, או           כל הנס בסופו של דבר.
 -של 'רע', כל דבר שנראה לך רע זה באמת הטוב, וכמה שה'רע' נראה יותר נורא 

אז הם קיבלו את התורה מאהבה, משום שגם לקבל את  גדול,כך הטוב יותר 
התורה זה נראה קשה מאד, כל פרטיה ודקדוקיה ותרי"ג מצוותיה, על כל פרט 
ופרט האדם מצווה היאך להתנהג ומה לעשות, ובכל מהלך החיים צריך להתנהג 

גורם לטוב הגדול, השהקושי הוא  הם הבינוכפי ציווי התורה. זה קשה. אבל כש
הם קיבלוה מאהבה, כי הם הבינו שהקושי טומן בחובו את הטוב, וכאשר  אז

 האדם עמל יותר הוא נמצא עם סיפוק יותר בעוה"ז, ועם שכר עצום בעוה"ב.
ין רע לטוב ובין הקשה לקל, זהו גם החיוב של עד דלא ידע, כאשר לא נבחין ב

ות את חיינו נוכל לחי יגרם ל"ברוך מרדכי", אז גדול כמו שהמן שהוא הרע ה
  במהלך אחר, ונדע שככל שהרע גדול יותר מצפה לנו הטוב האמיתי מאחוריו.

 עניינא דיומא 
 "החשיכה סיבת האורה" -נס המגילה 

 )מתוך כתבי תלמידים משנים קודמות, לא מוגה( 
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